广播与电视技术。

Radio & TV Broadcast Engineering

全国百种重点期刊 专业核心科技期刊

第45卷 第1期 VOL.45 NO.1

主か



ISSN 1002-4522



国家新闻出版广电总局 主管 国家新闻出版广电总局广播电视规划院



主管:国家新闻出版广电总局

主办:国家新闻出版广电总局广播电视规划院

编辑出版: 广播电视规划院信息研究所

编: 谢锦辉

美

通讯地址: 北京 2116 信箱 (100866) 电 话: 010-86093619 (編辑部) 010-86092081 (市场部)

010-86092040 (发行部)

 顾问主编: 赵兴玉
 010-86092040 (

 执行主编: 何剑辉
 传 真: 010-86093592

 投稿网址: tougao.lieku.tv

王贵琴 国外总发行:中国出版对外贸易总公司(北京 728 信箱 100011)

市场总监: 谢 婧 广告经营许可证:京西工商广字 0029 号

发 行: 胡 南 国内定价: 20.00 元/本 国外定价: 20 美元/本

编: 沙永丽 刊 号: $\frac{ISSN \ 1002-4522}{CN11-1659/TN}$





全国百种重点期刊 专业核心科技期刊 atougao.lieku.tv

中国邮政微信订阅

> 邮发代号:82-464



2018年 | 第 45 卷 | 第 1 期

2017 年广科院、规划院学术交流会专栏

16 SDN/NFV 技术在未来城域网中的应用

宫良

21 深度学习在广电运营分析中的应用研究 万倩,牛妍华,赵明

热点・论点

4K 超高清

28 超高清晰度电视系统节目制作和交换参数值标准解读

孙岩, 王惠明, 汪芮, 马悦

32 广东 4K 超高清电视应用和产业发展规划

陈小锐,邱宏

快言快语

35 不退步也是进步——掠影有线 2017, 献计有线 2018

罗小布

内容制播

37 全媒体数据挖掘和收视分析模块的设计与实现

胡瀛斌

43 全媒体交互式演播室设计与系统集成

李辉明

47 基于语音识别技术的采编系统优化设计

马胜豪

50 电视台播出系统隐患技术改造方案

张楠

53 雪地马球世界杯转播技术方案设计与实施

陈旭凯

58 天气预报节目文件化制作管理的设计与实现

刘然

有线网络

63 基于 EPG 信息实现广播电视直播节目搜索方案的分析

李婷婷,欧阳峰,朱里越

67 有线电视网络智能化运维系统的建设探讨

何新

72 广电网络光纤到户技术方案的分析与设计

黄宪伟,滕志国

79 关于 DWDM 系统色散补偿模块配置不当导致单波道误码的研究分析

梅婷,闫斐

82 线路式不间断电源的开发及在广电网络中的应用

刘松山



主管:国家新闻出版广电总局

主办:国家新闻出版广电总局广播电视规划院

《广播与电视技术》是由国家新闻出版广电总局主管,国家新闻出版广电总局广播电视规划院主办,信息研究所编辑出版的国家级技术期刊;是发布广播电视科技政策,反映事业建设成就,介绍高新技术,交流工作经验,传播各种信息的重要媒体。本刊主要面向各级广播电视行业主管部门、各级广播电台、电视台、网络公司、发射台、微波站、卫星站、节目制作单位及电教系统,同时对企业、工矿、学校、部队等具有公共广播电视设施的管理人员、技术人员也有参考价值。

为繁荣学术交流,本刊已加入《中国学术期刊网络出版总库》、"万方数据"和"维普中文科技期刊数据库",有权选取部分论文在本刊关联平台(如广电猎酷网 www.lieku.tv、"广电猎酷"微信公众号等)发布,作者著作权使用费已随论文稿酬一次性给付。本刊充分尊重作者的原创成果并合理保护作者享有的权利,如作者不同意本刊之外其他形式的发布,请在来稿中声明,本刊将作适当处理。本刊及主办单位对本刊已发布作品的内容和观点不持有任何立场、不做出任何承诺或保证、不承担任何责任。



次

全国百种重点期刊 专业核心科技期刊 atougao.lieku.tv

中国邮政 微信订阅

> 邮发代号:82-464



2018年 | 第 45 巻 | 第 1 期

无线覆盖

88 超长距离光纤传输技术在牧区地面无线数字电视覆盖中的应用

曲卫,袁泉

94 地面数字电视前端信源系统设备配置的优化

梁宏伟

97 新一代网络化广播标准中数据链路传输的 ROHC-U 压缩技术

丁建浩,何大治,李智,郭斌,冯景锋,管云峰,张文军

102 调频广播频段场强预测法在频率规划中的应用

薄蔚

106 基于 STM32 微处理器的发射机房环境监控系统设计

汪微佳, 谢彤, 张依达

安全播出与监测

109 基于情感分析的微博與情监管系统设计与实现

王海萍

112 WebSocket 通信技术在无线电频谱管理系统中的应用

童珉

116 广播电视供配电系统电气预防性试验探究

杜崇建,周益帆

论述・点评

121 2017 年国际电信联盟广播电视标准化跟踪研究

贾宏君

127 在卫星地球站开展技术微创新的思考与实践

施建华

行业聚焦

131 第五届中国网络视听大会在成都召开

133 引领技术革新——松下助力 2018 冬奥会·残奥会

134 深度解读行业发展 助力广电转型升级——2017 广播电视行业品牌盛会颁奖盛典隆重召开

135 索尼总系统集成广东广播电视台全新融媒体高清演播室群上线

136 广东 4K 超高清电视启动试播 索尼全程参与启动仪式

138 2017年"石墨"化茧成蝶,华丽绽放

139 构建家庭、社区、城市智慧化生活圈、华数亮相世界互联网大会

业界纵横 国内简讯 P140 国外动态 P142 厂商专讯 P144

广告索引 P148



主管:国家新闻出版广电总局

主办:国家新闻出版广电总局广播电视规划院

全国百种重点期刊 专业核心科技期刊





₃ tougao.lieku.tv



> 邮发代号:82-464



2018年 | 第 45 卷 | 第 1 期

[16] SDN/NFV 技术在未来城域网中的应用

目前网络承载的业务呈现两大趋势:一是业务本身的高带宽、低时延、海量链接的发展趋势;二是互联网化带来的业务服务方式的泛在化、云化。这促使运营商在不断优化覆盖、提高接入和互联带宽等基础网络能力的同时,开始思考网络服务方式的变革。本文结合未来网络的业务需求分析,介绍了未来城域网的架构,以及 SDN/NFV 技术在其中的应用方式,值得同行借鉴参考。

[32] 广东 4K 超高清电视应用和产业发展规划

本文以广东省广电系统推进 4K 超高清电视应用和发展为例,简要介绍广东省开展 4K 超高清电视应用的基本思路、主要措施以及预期目标。广东省广电积极探索高新技术在电视媒体中的应用,深化传统媒体与新兴媒体的融合发展,在全国率先建成以 4K 超高清应用为标志的新数字家庭示范区。

[37] 全媒体数据挖掘和收视分析模块的设计与实现

浙江广播电视集团建设的全媒体融合汇聚互动平台可为全媒体业务制作发布提供全面、统一的信息汇聚服务。其中的收视分析和数据挖掘模块既可以无缝整合各 APP、3G/4G 摄像机信号回传系统、收录系统、热线电话平台、通联报料系统等自身海量的资源,还可以通过聚类的数据进行智能化处理并统一汇总,自动形成当下各舆情热点和新闻焦点,为新闻制作等其他系统提供丰富的素材资源,为频道开展节目互动策划、热点主题发酵提供辅助决策功能。本文介绍这一模块的设计与实现,希望有助于新媒体产业的经营,推动媒体融合发展。

[63] 基于 EPG 信息实现广播电视直播节目搜索方案的分析

电子节目菜单 EPG 在数字电视发展较早的国家中已得到广泛的应用,本文根据现有 EPG 信息内容和 EPG 系统现状,分析了广电网络现有的直播节目模式,提出一种直播节目的 EPG 信息的优化处理方法,探讨基于处理后的 EPG 信息实现广播电视直播节目搜索的技术方案,有益于解决同类问题时开阔思路。

「88〕超长距离光纤传输技术在牧区地面无线数字电视覆盖中的应用

中央节目无线数字化覆盖工程解决了地广人稀的西部地区群众收听收看中央节目的问题,但本地广播电视节目的传输还需要克服距离远、地形复杂的问题。本文对 1550nm 超长距离光纤传输技术和 SDH 传输技术进行了对比,以新疆巴音郭楞蒙古自治州地面数字电视覆盖为案例进行了技术分析,提出选择 1550nm 传输技术实现本地节目长距离传输的方案,并在实际运行中取得了良好的经济和社会效益。

[109] 基于情感分析的微博舆情监管系统设计与实现

微博作为新媒体的一个重要网络舆情源头正深刻地影响着我国社会舆论的生成与演变。构建和完善微博舆情监管平台,最大限度实现对各类突出网络风险及时准确预测预警、科学有效防范,是新闻出版广播影视监管部门的重要工作。本文介绍海南省广播电视互联网监察监测中心以情感分析技术为基础,利用搜索、分析等技术设计的监管系统,供大家参考。



Competent Authority:

State Administration of Press, Publication, Radio, Film and Television Sponsor: Academy of Broadcasting Planning, SAPPRFT

Publisher: The Institute of Information Research, ABP

Chief Editor: Xie Jinhui

Consultant Chief Editor: Zhao Xingyu
Executive Chief Editor: He Jianhui
Deputy Chief Editors: Lu Qun
Editors: Fang Lei Wang Haiping

Wang Guiqin

Advertising Director: Xie Jing
Circulation Coordinator: Hu Nan

Art Editor: Sha Yongli

Tel: (86-10) 86093619 (Editor)

(86-10) 86092081 (Market) (86-10) 86092040 (Circulation) **Advertising:** (86-10) 86091604

Fax: (86-10) 86093592

Web Address: tougao.lieku.ty

Address: P.O.Box 2116, Beijing, P.R.China

Post Code: 100866

Postal Distributing: Code 82-464

Journal Number: ISSN 1002-4522 / CN11-1659/TN

Prices: RMB 20 for one copy (in China)

USD 20 for one copy (outside China)

Contents

One of Hundred National Key Periodicals A Core Professional Sci-Tech Periodical tougao.lieku.tv

January 2018 No.1

Special Column of ABS and ABP's Academic Communication 2017

- 16 Application of SDN/NFV Technology in Metropolitan Area Networks By Gong Liang
- 21 Deep Learning in Broadcasting Operation Analysis By Wan Qian, Niu Yanhua, Zhao Ming

4K Ultra High Definition

- Interpretation of Standard "Parameter Values of Program Production and Exchanging in UHD TV System" By Sun Yan, Wang HuiMing, Wang Rui, Ma Yue
- 32 4K Ultra-high Definition Television Application and Industry Development in Guangdong By Chen Xiaorui, Qiu Hong

Straightforwardness

35 Hold is Victory: A Sketch of CATV in 2017, Suggestions for 2018 By Luo Xiaobu

Content Production & Broadcasting

- 37 Design and Implementation of Omni-media Data Mining and Audience Rating Analysis Module By Hu Yingbin
- 43 Art Design and System Integration in Omni-media Interactive Studio By Li Huiming
- 47 Optimization of News Gathering and Editing System Based on Speech Recognition Technology By Ma Shenghao
- 50 Reconstruction Scheme of Hidden Trouble Shooting in TV Station Broadcasting System By Zhang Nan
- 53 Design and Implementation of Snow Polo World Cup Relay Technical Scheme By Chen Xukai
- 58 File Based Weather Forecast Program Production System By Liu Ran

CATV

- 63 Live Broadcasting Program Searching Scheme Based on EPG By Li Tingting, Ouyang Feng, Zhu Liyue
- 67 Discussion on the Construction of Intelligent Operation and Maintenance System By He Xin
- 72 Analysis and Design of FTTH Technical Scheme in Broadcasting Network By Huang Xianwei, Teng Zhiguo
- 79 Research on Single Channel Bit Error Caused by Incorrect DCM Configuration in DWDM System By Mei Ting, Yan Fei
- 82 Application of Line-type Uninterrupted Power Supply By Liu Songshan

Wireless Coverage

- 88 Ultra-Long Haul Optical Fiber Transmission Technology for DTTB in Pastoral Areas By Qu Wei, Yuan Quan
- 94 Optimization of Equipment Configuration in DTMB Front End Source System By Liang Hongwei
- 97 Research on the Technology of ROHC-U By Ding Jianhao, He Dazhi, Li Zhi, Guo Bing, Feng Jingfeng, Guan Yunfeng, Zhang Wenjun
- 102 Application of Field Intensity Prediction Method of FM Broadcasting in Frequency Planning By Bo Wei
- 106 Transmitter Room Environment Monitoring System Based on STM32 By Wang Weijia, Xie Tong, Zhang Yida

Safety Broadcasting & Monitoring

- 109 Microblog Public Opinion Supervision System Based on Sentiment Analysis By Wang Haiping
- 112 Application of WebSocket Communication Technology in Radio Spectrum Management System By Tong Min
- 116 Research on Power Supply Electrical Preventive Test for Broadcasting By Du Chongjian, Zhou Yifan

Elaboration & Commentary

- 121 Tracking Study on ITU Broadcasting Standardization Activities in 2017 By Jia Hongjun
- 127 Practice of Technological Micro-innovation in Satellite Earth Station By Shi Jianhua



Competent Authority:

State Administration of Press, Publication, Radio, Film and Television Sponsor: Academy of Broadcasting Planning, SAPPRFT

Radio & TV Broadcast Engineering (RTBE) is a state-class technical journal, approved by the General Administration of Press and Publication, PR of China, authorized by the State Administration of Press, Publication, Radio, Film and Television (SAPPRFT), PR of China, sponsored by Academy of Broadcasting Planning (ABP), SAPPRFT, and published by the Institute of Information Research, ABP. RTBE is an important medium, that publishes scientific and technological policies in broadcasting, reports achievements in building broadcasting cause, introduces high and new technologies, exchanges work experience and spreads various information. RTBE is mainly geared to the needs of departments responsible for the work of radio & TV industry at all levels, radio & TV stations at all levels, network companies, transmitting stations, microwave stations, satellite stations, program production units and electrified education systems, as well as is of reference value to managerial and technical personnel for public radio & TV facilities in industrial and mining enterprises, educational institutions, troops and so on.

Index

One of Hundred National Key Periodicals
A Core Professional Sci-Tech Periodical
tougao.lieku.tv

January 2018 No.1

[16] Application of SDN/NFV Technology in Metropolitan Area Networks

At present, network businesses present two major trends: the one is with high bandwidth, low delay and massive links; the other is providing ubiquitous services based on cloud. It continuously makes operators to optimize the coverage, increase accesses and the interconnected bandwidth and other basic network capabilities, what's more, to think about the network service revolution. Combined with the business requirement, this paper introduces the framework of metropolitan area network and SDN/NFV technology applications. It is worth the colleagues to reference.

$[m{\ 32}\,]$ 4K Ultra-high Definition Television Application and Industry Development in Guangdong

This paper briefly introduces the basic strategy, the major measures and the projected objective of 4K Ultra HD TV application in Guangdong province. It explores the application of advanced technology in television, promotes the convergent development of traditional media and new media.

[37] Design and Implementation of Omni-media Data Mining and Audience Rating Analysis Module

The omni-media convergent interactive platform of Zhejiang Radio and Television Group provides a comprehensive and uniform information gathering, on which the audience rating analysis and data mining module could seamlessly integrate massive resources such as APPs, 3G/4G camera signal transmission systems, recording systems, hotline platform and informant communication systems. It intelligently processes the gathered data and automatically generates the hot public opinion and the focused news. It provides abundant materials for news production and makes auxiliary decisions for program interaction planning and hot topic keeping. This paper introduces the design and implementation of this module. Hope to be helpful for new media industry and media convergence.

[63] Live Broadcasting Program Searching Scheme Based on EPG

Electronic Program Guide (EPG) has been extensively applied in countries where the DTV is developed much earlier. This paper analyzes the live program in broadcasting network according to the EPG information and the EPG system status. It proposes an optimization of EPG information processing for live programs and explores the live program searching method based on the processed EPG information. This paper is beneficial to solve the problems of the same kind.

[88] Ultra-Long Haul Optical Fiber Transmission Technology for DTTB in Pastoral Areas

DTTB based central program coverage project makes people in the west sparsely-populated China could watch central programs conveniently. But the programs need to be transmitted locally in long distance and complex terrain. This paper compares the 1550nm ultralong haul optical fiber transmission technology and SDH technology. It analyzes a case of DTTB in Bayingolin of Xinjiang Autonomous Region, and proposes a scheme of ultra-long haul transmission based on 1550nm optical fiber. Good economic and social benefits have been achieved in operation.

[109] Microblog Public Opinion Supervision System Based on Sentiment Analysis

Microblog is an important new media source of network public opinion and deeply influences the generation and evolution of public opinion. It is significant for the supervision department to improve the construction of microblog public opinion supervision system, so that accurate prediction, early warning, scientific and effective prevention could be achieved against all kinds of prominent network risks. This paper introduces a microblog public opinion supervision system based on both searching technology and sentiment analysis, which is designed by Hainan Broadcasting Internet Monitoring and Supervision Center, for your reference.